



### သတင်းထုတ်ပြန်ချက်

26 March 2018

### “မြန်မာ ကုမ္ပဏီများ၏ စီမံအုပ်ချုပ်မှုနှင့် ပွင့်လင်းမြင်သာမှု တိုးတက်လာစေရန် နိုင်ငံတကာပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်မှုများက တိုက်တွန်းအားပေး ”

မြန်မာ့စီးပွားရေးကဏ္ဍတာဝန်ယူမှုရှိရေးအထောက်အကူပြုဌာန(MCRB)၏ စတုတ္ထမြောက် ပွင့်သစ်စာအစီရင်ခံစာကို ယနေ့ထုတ်ပြန်လိုက်သည်။ ၎င်းအစီရင်ခံစာကို မြန်မာ့စီးပွားရေးအတိုင်ပင်ခံ ကုမ္ပဏီတစ်ခုဖြစ်သည့် Yever နှင့်ပထမဆုံးအကြိမ် တွဲဖက်ဆောင်ရွက်ခြင်း ဖြစ်သည်။ ၂၀၁၈ပွင့်သစ်စာ အစီရင်ခံစာသည် စတော့အိတ်ချိန်းစာရင်းဝင် ကုမ္ပဏီများနှင့် အများပိုင်ကုမ္ပဏီများ အပါအဝင် မြန်မာကုမ္ပဏီကြီး ၁၈၂ ခုကို အကဲဖြတ် အမှတ်ပေးထားခြင်း ဖြစ်သည်။

တတိယအကြိမ်ထုတ်ပြန်သည့် ၂၀၁၆ပွင့်သစ်စာအစီရင်ခံစာတွင် အကဲဖြတ်ခဲ့သည့် ကုမ္ပဏီအရေအတွက်ထက် နှစ်ဆနီးပါး ပိုများသလို အကဲဖြတ်သည့် စံနှုန်းနှင့်တိုင်းတာမှုများကလည်း နှစ်ဆခန့်ပိုများပါသည်။ ထိုအချက်က ၂၀၁၈ ပွင့်သစ်စာကို မြန်မာနိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းစီမံခန့်ခွဲမှု အခြေအနေနှင့် ပတ်သက်ပြီး အများပြည်သူ သိရှိနိုင်သော အမြင့်မားဆုံးသော အစီရင်ခံစာတစ်စောင် ဖြစ်စေပါသည်။

၂၀၁၈အစီရင်ခံစာသည် လွန်ခဲ့သည့် နှစ်များက အသုံးပြုသည့် မူဘောင်များနှင့်မတူညီသော်လည်း ယခင်နှစ်များကဲ့သို့ပင် ဝက်ဆိုဒ်ပေါ်တွင် ထုတ်ဖော်ပြသထားသည့် သတင်းအချက်အလက်များပေါ်မူ တည်ပြီး အမှတ်ပေးခြင်းသာဖြစ်သည်။ ယခုအမှတ်ပေးစည်းမျဉ်းသည် အာဆီယံ စီးပွားရေးစီမံအုပ်ချုပ်မှု အမှတ်ပေးစည်းမျဉ်း ASEAN Corporate Governance Scorecard ကိုအခြေခံထားပြီး ၎င်းအမှတ်ပေးစည်းမျဉ်းမှာ မလေးရှား၊ ထိုင်း၊ ဖိလစ်ပိုင် ၊ အင်ဒိုနီးရှားနှင့် စင်ကာပူတို့တွင် အသုံးပြုပါသည်။

၂၀၁၈ခုနှစ် အမှတ်ပေးစည်းမျဉ်းအရ သတင်းအချက်အလက်များ ထုတ်ဖော်ပြသမှုအများဆုံး ကုမ္ပဏီ (၃) ခုမှာ First Myanmar Investment (FMI) ၊ City Mart Holdings (CMHL)၊ နှင့် Serge Pun & Associates (SPA)တို့ဖြစ်သည်။ ၎င်းကုမ္ပဏီများသည် ယခင်နှစ် အကဲဖြတ်အမှတ်ပေးမှုများတွင်လည်း ထိပ်တန်း ၁၀တွင် ပင် ရှိနေသည့် ကုမ္ပဏီများ ဖြစ်ပြီး ၂၀၁၈တွင် ထပ်မံကြိုးပမ်းပြီး သတင်းအချက်အလက်များ ဖွင့်လှစ်ထုတ်ဖော်ခဲ့သည်။ CMHLသည် ၂၀၁၆ခုနှစ်တွင် အဆင့် ၈ ရှိနေရာမှာ ၂၀၁၈တွင် အဆင့် ၂ သို့ရောက်ရှိခဲ့ သည်။

ရမှတ်မြင့်မားစွာရရှိသည့် အခြားကုမ္ပဏီများမှာ ဧရာဘဏ်နှင့် မက်စ် မြန်မာ၊ရွှေတောင် နှင့် Grand Guardian Insurance ( GGI) ၊ Dagon Group ၊နှင့် Myanmar Thilawa SEZ Holdings တို့ဖြစ်သည်။ မြန်မာ့ ဩဘာ၊ မြန်မာနိုင်ငံသားများဘဏ်၊နှင့် ပထမပုဂ္ဂလိကဘဏ်တို့မှာလည်း ယမန်နှစ် (၂၀၁၆ခုနှစ်) နှင့်နှိုင်းယှဉ်လျှင်



စီးပွားရေးလုပ်ငန်းစီမံအုပ်ချုပ်မှု အပိုင်းကိုတိုးမြှင့် ဖော်ပြနိုင်သည့်အတွက် ရမှတ်များသိသာစွာ မြင့်မားလာသည် ကိုတွေ့ရသည်။

အကဲဖြတ်သည့် ကုမ္ပဏီများအနက်ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မရှိသည့်ကုမ္ပဏီ(၆၇)ခုရှိပြီး ရာခိုင်နှုန်းအားဖြင့် ၃၇ ရာခိုင်နှုန်း ဖြစ်သည်။ အချို့ကုမ္ပဏီများသည် ဝက်ဆိုဒ်ရှိသော်ငြားလည်း အကဲဖြတ်ခံနိုင်သည့် သတင်းအချက်အလက်များ မရှိသည်ကို တွေ့ရသည်။ ဝက်ဆိုဒ်ရှိပြီး သတင်းအချက်အလက် အနည်းငယ်သာရှိသည့် ကုမ္ပဏီ အရေအတွက် မှာ (၁၁၆)ခုတွင် (၈၁)ခု( ၆၉ရာခိုင်နှုန်း) သာ ရှိပြီး ရမှတ်မှာ အခြားကုမ္ပဏီများ၏ ပျမ်းမျှရမှတ် ၇ ရာခိုင်နှုန်း အောက်နည်းသည်ကို တွေ့ရသည်။

အစီရင်ခံစာ ထုတ်ဝေသည့် အခမ်းအနားတွင် (MCRB)၏ ဒါရိုက်တာဖြစ်သူ မကြာမီက တည်ထောင်ခဲ့သော မြန်မာဒါရိုက်တာများ အင်စတီကျု (MIOD) ၏ ကြားဖြတ်ဘုတ်အဖွဲ့ဒါရိုက်တာလည်း ဖြစ်သည့် ဗစ်ကီဘိုမန်က " ဒီနှစ် ပွင့်သစ်စက အဆင့်တွေ ပြောင်းထားတယ်။ ကုမ္ပဏီ လည်းပိုများလာတယ်။ အာဆီယံ စီးပွားရေး စီမံအုပ်ချုပ်မှု(ACG)အမှတ်ပေးစည်းမျဉ်းတွေကိုအခြေခံပြီး ပြုစုထားတဲ့အတွက်အကဲဖြတ်အမှတ်ပေးချက်တွေကလည်း ပိုကျယ်ပြန့်လာတယ်။မနှစ်ကလိုပဲ။ မနှစ်က ထိပ်ပိုင်းမှာ ဦးဆောင်ခဲ့တဲ့ ကုမ္ပဏီတွေကပဲ အနည်းနဲ့ အများဆို သလို ထိပ်ပိုင်းမှာပဲဆက်ရှိတယ်။သုံးနှစ်ဆက်တိုက်ထိပ်ဆုံးမှာ ရပ်တည်ခဲ့ခြင်းနဲ့ အဆင့်အတန်းမြင့်တဲ့ စီးပွားရေး လုပ်ငန်း စီမံအုပ်ချုပ်မှု ကို ပြသနိုင်တဲ့အတွက် FMIကိုဂုဏ်ပြုသင့်ပါတယ်။ ထို့အတူ CMHL ၊ ရွှေတောင်၊ နဲ့ ဧရာဘဏ်တို့ကိုလည်း သိသိသာသာ တိုးတက် လာတဲ့အတွက် ဂုဏ်ပြုသင့်ပါတယ်။"

" ဒီနှစ်အစီရင်ခံစာရဲ့ ကိန်းဂဏန်းတွေအရ ထူးခြားတဲ့အချက်ကတော့ ကမ္ဘာ့ဘဏ်ရဲ့အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဘဏ္ဍာရေးကော်ပိုရေးရှင်း (IFC)က ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုလုပ်ထားတဲ့ ကုမ္ပဏီတွေက အမှတ်တွေမြင့်မားပြီး အခြား ကုမ္ပဏီတွေက ပျမ်းမျှ ၇ ရာခိုင်နှုန်းသာရတဲ့ အချိန်မှာ ၅၄ ရာခိုင်နှုန်းအထိ ရတာကို တွေ့ရပါတယ်။ နောက်ပြီး ရန်ကုန်စတော့ အိတ်ချိန်းမှာ စာရင်းဝင်ထားတဲ့ ကုမ္ပဏီတွေရဲ့ ပွင့်လင်းမြင်သာမှုက ပျမ်းမျှ ၃၈ ရာခိုင်နှုန်းပဲရှိတဲ့ အတွက် ယှဉ်ကြည့်ရင် ပိုပွင့်လင်းမြင်သာတာ တွေ့ရမှာပါ။ အဲဒါက ဘာကိုပြသလဲဆိုရင် ကုမ္ပဏီတွေရဲ့ စီးပွားရေးလုပ်ငန်း စီမံအုပ်ချုပ်မှုကောင်းက ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူတွေ၊ တွဲဖက်လုပ်တောင်မယ့်သူတွေကို ဆွဲဆောင် တယ်ဆိုတာပဲ။ အဲဒီအပြင် IFC ရဲ့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနဲ့ လမ်းညွှန်မှုတွေ ကကုမ္ပဏီတွေသူတို့ဘာသာသူတို့လုပ် နေတာနဲ့မတူဘဲကွဲပြားမှုရှိနေတာကိုလည်းတွေ့ရပါတယ်။"ဟုပြောသည်။

ယခုနှစ် အစီရင်ခံစာတွက် MCRB နှင့် ပူးတွဲဆောင်ရွက်သည့် စီးပွားရေးရေရှည်တည်တံ့မှုအတိုင်ပင်ခံ Yever မှ Nicolas Delangenက"ထုတ်ဖော်ပြသူမူက ဘာလဲ။ စီးပွားရေးလုပ်ငန်း စီမံအုပ်ချုပ်မှုကောင်းဆိုတာ ဘယ်လိုမျိုး လဲလို့ စိတ်ဝင်စားပြီးသိချင်တဲ့ကုမ္ပဏီတွေ ၊ကျွန်တော်တို့တုံ့ပြန်အကြံပြုချက်တွေကို ယူပြီးတက်တက်ကြွကြွလုပ် ကိုင်တဲ့ ကုမ္ပဏီ တချို့ကတိုးတက်မှုရှိတာတွေ တွေ့ရပြီး အမှတ်တွေလည်း တိုးလာပါတယ်။ စီးပွားရေးလုပ်ငန်း



စီမံအုပ်ချုပ်မှုလမ်းကြောင်းနှင့် ပတ်သက်လို့ မြန်မာနိုင်ငံမှာ မြန်မာနိုင်ငံ ငွေချေးသက်သေခံလက်မှတ်လုပ်ငန်း ကြီးကြပ်ရေး ကော်မရှင်(SECM) ကလည်း ရှိနေပါပြီ။ ဒါပေမယ့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်နိုင်ဖို့အတွက် လုံလောက်တဲ့ ရင်းမြစ် တော့ရှိဖို့ လိုအပ်ပါသေးတယ်။”

"နောက်ပြီးတော့ ကောင်းတဲ့အချက်အနေနဲ့ဘာမြင်ရသလဲဆိုရင်အချို့ (အမှတ်အများဆုံးရတဲ့)ထိပ်ပိုင်း ကုမ္ပဏီတွေက ရေရှည်တည်တံ့ရေးနဲ့ အစီရင်ခံခြင်းအပိုင်းတွေမှာ ကမ္ဘာမှာသုံးတဲ့ နည်းလမ်းကောင်းတွေ ကို ခေတ်မီစွာ ကျင့်သုံးတာကို တွေ့ရတယ်။ ဒါက စီးပွားရေးလုပ်ငန်း ရေရှည်တည်တံ့ရေး အတွက် လက်ကိုင်ရာမှာ အလှူလုပ်တာတဲ့ ယဉ်ကျေးမှုမရှိစေတော့ဘူး။ အားလုံးအကျိုးဝင်မှုကိုလည်း စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရဲ့အဓိက လုပ်ဆောင်ချက်မှာ ထည့်သွင်းစေမှာ ဖြစ်ပါတယ်။" ဟုမှတ်ချက်ပြုသည်။

နောက်ထပ်ထူးခြားသောအချက်တစ်ခုမှာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ကုမ္ပဏီများ ညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနတွင် အများပိုင် ကုမ္ပဏီအဖြစ်မှတ်ပုံတင်ထားသော ကုမ္ပဏီအချို့တွင် ထုတ်ဖော်ပြသမှုအလွန်အားနည်းပြီး စီးပွားရေးလုပ်ငန်း စီမံအုပ်ချုပ်မှုမရှိသည်ကို တွေ့ရသည်။ ၎င်းသည် ၂၀၁၅ ငွေချေးသက်သေခံလက်မှတ်ဆိုင်ရာ နည်းဥပဒေ အရ ထုတ်ဖော်ပြသရမည့် အချက်များနှင့် အစီရင်ခံရမည့်အချက်များနှင့် ကိုက်ညီမှုမရှိပေ။ ၎င်းကုမ္ပဏီများ၏ ရမှတ်မှာ ပျမ်းမျှ ၄ ရာခိုင်နှုန်းသာရှိသည်။

ယခုအကဲဖြတ်မှုတွင်မပါဝင်သည့်အကြီးစားနှင့်အလတ်စားကုမ္ပဏီများသည်၎င်းတို့၏ ပွင့်လင်းမြင်သာမှုကို ပါဝင်ပြသရန် စိတ်ဝင်စားမှုရှိပါ က "မီနီပွင့်သစ်စ"တွင်ဆန္ဒအလျောက်အမှတ်ပေးမှုခံယူ နိုင်ပါ သည်။

စီးပွားရေးလုပ်ငန်းစီမံအုပ်ချုပ်မှုနှင့်ပွင့်လင်းမြင်သာမှုတိုးမြှင့်စေရန်အတွက် အစီရင်ခံစာတွင်အကြံပြုချက်များ ထည့်သွင်းထားပါသည်။ ၎င်းမှာ မြန်မာကုမ္ပဏီများ၊ အစိုးရအဂတိလိုက်စားမှုတိုက်ဖျက်ရေးကော်မရှင်၊ လွှတ်တော်၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသည့် အဖွဲ့အစည်းများနှင့် အရပ်ဖက်အဖွဲ့အစည်း နှင့်မီဒီယာများ အတွက်ရည်ရွယ်ပါသည်။

နောက်ခံသမိုင်း

၁။ မြန်မာ့စီးပွားရေးလုပ်ငန်း၏ ပွင့်လင်းမြင်သာမှုကို အကဲဖြတ်သည့် ပွင့်သစ်စအစီရင်ခံစာကို ၂၀၁၄ခုနှစ်က စတင်ထုတ်ဝေခဲ့သည်။ ၎င်းသည် TI ၏ 'Transparency in Corporate Reporting'ကို မှီငြမ်းထားပါသည်။ ၎င်းသည် မြန်မာစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ အွန်လိုင်းမှတစ်ဆင့် ပွင့်လင်းမြင်သာမှုကိုတိုးမြှင့်ရန် တိုက်တွန်းအားပေးခြင်းဖြစ်သည်။ စီးပွားရေးလုပ်ငန်း၏ အဆင့်ကိုပြသသော အစီရင်ခံစာများ (၂၀၁၄၊ ၂၀၁၅၊ ၂၀၁၆) တို့ကို <http://www.myanmar-responsiblebusiness.org/pwint-thit-sa/report.html> တွင်ရရှိနိုင်ပါသည်။ နည်းလမ်းပြောင်းလဲမှုပြုလုပ်ရန်အတွက် ၂၀၁၇ တွင်မူ အစီရင်ခံစာ ထုတ်ပြန်ခြင်း မရှိခဲ့ပါ။



၂။ အမှတ်ပေးစည်းမျဉ်းအတွက် အာဆီယံစီးပွားရေးလုပ်ငန်းစီမံအုပ်ချုပ်မှု အမှတ်ပေးစည်းမျဉ်းမှ သင့်လျော်သည်များကို သုံးစွဲထားပါသည်။ ၎င်းကို မြန်မာအပါအဝင် အခြားအာဆီယံနိုင်ငံများလည်း သုံးစွဲပါသည်။ အာဆီယံစီးပွားရေးလုပ်ငန်းစီမံအုပ်ချုပ်မှု အမှတ်ပေးစည်းမျဉ်းမှ သက်ဆိုင်သည့် နယ်ပယ် ၅ခု၊ မေးခွန်း ၅၉ ခုကို ပွင့်သစ်စ စံနှုန်း နောက်ထပ် ၁၅ခုပေါင်းထည့် ပြီး စံနှုန်း ၇၄ ခု အသုံးပြုပါသည်။

- စီးပွားရေးလုပ်ငန်း စီမံအုပ်ချုပ်မှု (၆၈% - စံနှုန်းအရ ၅၀)
- စီးပွားရေးလုပ်ငန်း လုပ်ဆောင်ပုံ (၉% - စံနှုန်း ၇ ခု)
- အစီရင်ခံခြင်း (၉% - စံနှုန်း ၇ ခု)
- ရေရှည်တည်တံ့ရေးအတွက် စီမံခန့်ခွဲမှု (၇% - စံနှုန်း ၅ ခု)
- ဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်မှု (၇% - စံနှုန်း ၅ ခု)

အာဆီယံစီးပွားရေးလုပ်ငန်းစီမံအုပ်ချုပ်မှု၏ စံနှုန်းအားလုံးကို အသုံးမပြုခြင်းမှာ စတော့အိတ်ချိန်းစာရင်းဝင်မဟုတ်သည့် ကုမ္ပဏီများနှင့် မသင့်တော်ခြင်းကြောင့် ဖြစ်သည်။ ရေရှည်တည်တံ့ရေးနှင့် ပတ်သက်သည့် ပိုမိုသင့်တော်မှုရှိသည့် အချက်အလက်များမှာ MCRB /Yever တို့ပေါင်းထည့်ထားခြင်းဖြစ်သည်။

၃။ အစီရင်ခံစာတွင် ထုတ်ဖော်ပြသသည့် အချက်များအတွက် ကြီးကြပ်ရမည့် မူဘောင်များ၊ MCRB ပိုမိုကျယ်ပြန့်သည့်ရည်ရွယ်ချက်ဖြစ်သော စီးပွားရေးလုပ်ငန်း စီမံအုပ်ချုပ်မှုနှင့် ပွင့်လင်းမြင်သာမှုနှင့် သက်ဆိုင်သည့် မြန်မာနိုင်ငံ ၏ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုများကို အကျဉ်းချုပ်တင်ပြထားပါသည်။ ၎င်းသည် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း စီမံအုပ်ချုပ်မှု အရည်အသွေးတိုးတက်လာရန် နှင့် ကုမ္ပဏီများနှင့် ၎င်းတို့၏ ရင်းနှီး မြှုပ်နှံမှုအပေါ်ကြီးကြပ်မှု၊ ပွင့်လင်းမြင်သာမှုနှင့်သတင်းအချက်အလက်ရရှိမှုတို့ တိုးတက်လာစေရန် ငွေချေးသက်သေခံလက်မှတ်လုပ်ငန်း ကြီးကြပ်ရေး ကော်မရှင်(SECM)ထူထောင်ခြင်း အပါအဝင် မြန်မာအစိုးရ၏ ကြီးကြပ်မှု အပိုင်းပြုပြင် ပြောင်းလဲမှုတို့ကို ဖော်ပြထားသည်။ ထို့အတူ အဂတိလိုက်စားမှုတိုက်ဖျက်ရေးအတွက် ဆောင်ရွက်မှုအချို့နှင့် အရပ်ဖက် အဖွဲ့အစည်းများ ၏ ဆောင်ရွက်မှုအချို့ကို တင်ပြထားပါသည်။

၄။ ထို့အပြင် အစီရင်ခံစာသည် သဘာဝသယံဇာ အရင်းအမြစ် တူးဖော်ထုတ်လုပ်ရေး လုပ်ငန်းများ ပွင့်လင်းမြင်သာမှု (EITI) ၊ ဆောက်လုပ်ရေးကဏ္ဍပွင့်လင်းမြင်သာမှုဖော်ဆောင်ရေး (CoST)၊ နှင့် UN Global Compact (UNGC) အစရှိသည့် နိုင်ငံတကာဆောင်ရွက်မှုများတွင် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပါဝင်ဆောင်ရွက်မှုများကို ဖော်ပြထားသည်။ ထို့အတူ ဘဏ္ဍာရေးမဟုတ်သောအချက်များ အစီရင်ခံမှု၊ ဆက်နွယ်ပတ်သက်သူများ နှင့်ချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက်မှု၊ ကျားမ မတူကွဲပြားမှုအပါအဝင် မတူကွဲပြားမှု၊ အကျိုးအမြတ် ပိုင်ဆိုင်မှု၊ နှင့် လူ့အခွင့်အရေးနှင့် ခေတ်သစ်ကျွန်ုပ်တို့ပါဝင်သည့် ကမ္ဘာပေါ်တွင်ပြင်းပန်ဆွေးနွေးမှုများရှိလာသော စီးပွားရေးလုပ်ငန်း စီမံအုပ် ချုပ်မှုနှင့် ပွင့်လင်းမြင်သာမှု၊ တို့အကြောင်း မီးမောင်းထိုးတင်ပြထားပါသည်။

၅။ မြန်မာ့စီးပွားရေးကဏ္ဍ တာဝန်ယူမှုရှိရေး အထောက်အကူပြုဌာန (MCRB) ကို ယူကေအခြေစိုက် Institute for Human Rights and Business (IHRB) နှင့် ဒိန်းမတ်နိုင်ငံအခြေစိုက် Danish Institute for Human Rights



(DIHR) တို့၏ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုဖြင့် ယူကေ၊ နော်ဝေး၊ ဆွစ်ဇာလန်၊ နယ်သာလန် နှင့် အိုင်ယာလန်တို့၏ အထောက်အပံ့ဖြင့် ဖွဲ့စည်းကာ ရန်ကုန်မြို့တွင် အခြေစိုက်ဖွင့်လှစ်ထားပါသည်။ ၂၀၁၃ ခုနှစ်တွင် ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်ခဲ့ပြီး ဒေသတွင်းလိုအပ်ချက် နှင့် နိုင်ငံတကာစံချိန်စံညွှန်းများ နှင့် အညီ မြန်မာနိုင်ငံတွင်း တာဝန်ယူမှုရှိသော စီးပွားရေးလုပ်ငန်း နှင့် သက်ဆိုင်သည့် အသိပညာ၊ စွမ်းရည် နှင့် စကားပိုင်းများ ဖန်တီးရန် အတွက် ထိရောက် ပြီး တရားဝင်ဖြစ်သော လမ်းကြောင်း (Platform) တစ်ခု အဖြစ် အထောက်အကူ ဖြစ်စေရန် ဖြစ်သည်။ သို့မှသာလျှင် တာဝန်ယူမှုရှိသော စီးပွားရေးလုပ်ငန်း အလေ့အကျင့်များ ပိုမို ဖြစ်ပေါ်လာမည် ဖြစ်သည်။ MCRBသည် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအရပ်ဘက်လူ့အဖွဲ့အစည်းနှင့် အစိုးရတို့နှင့် အတူတကွ လုပ်ဆောင်နေပြီး ဘက်မလိုက်သည့် လမ်းကြောင်းပေါ်တွင် ရပ်တည်ပါသည်။ ([www.mcrb.org.mm](http://www.mcrb.org.mm))

၆။ Yever သည် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း ဦးဆောင်သူ များ၏ လိုအပ်ချက်များနှင့်အညီဆောင်ရွက်ပေးသောရန်ကုန် အခြေစိုက် စီးပွားရေးအကြံပေးကုမ္ပဏီတစ်ခုဖြစ်သည်။ ကုမ္ပဏီများအတွက် တာဝန်ယူမှု၊ တာဝန်ခံမှုရှိသော ရေရှည်တည်တံ့နိုင်သော ဈေးကွက်များတည်ဆောက်ခြင်းဖြင့် ၎င်းတို့၏စီးပွားရေးစနစ် တိုးတက်ပြောင်းလဲမှု အား အထောက်အကူပြုစေရန် ရည်ရွယ်ပါသည်။ Yeverကို ၂၀၁၆ခုနှစ်တွင်စတင်တည်ထောင်ခဲ့ပြီး မြန်မာနိုင်ငံ မှ အရည်အချင်းရှိသောလူငယ်များနှင့် နိုင်ငံတကာအတွေ့အကြုံရှိသော ပညာရှင်များဖြင့် ဖွဲ့စည်းထားသည်။

---

For more information, please contact:

For MCRB: Phyu Phyu Zin, Information and Communication Officer, 09799667713 or [phyuphyu.zin@myanmar-responsiblebusiness.org](mailto:phyuphyu.zin@myanmar-responsiblebusiness.org)

For Yever: Nicolas Delange, Managing Director, [contact@yever.org](mailto:contact@yever.org)